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Gobernuak nahi duen administrazioa 

• Dimisioaren eragi le nagusia Gobernuak nahi duen administra
ziorako foru dekretu berria iza n da. Hona hemen oraindik zirri
borroa denaren lerro nagusiak. 

Zirkuitu elebidunak· Egun indarrean dagoen dekretuak 
dio Nafarroako Foru Komunitateko Administrazioaren 
zerbitzu nagusietan zirkuitu elebidunak ezarriko direla , 
«erabiltzaileak hala nahi duenean beren zerbitzuak eus
karaz eman ahal izatea bermatzeko». Gobernuak prest 
duen zirriborroak ezabatu egiten du hori. 

Merezimendua· Gaur egungo dekretuak dio euskaraz ja
kitea merezimendutzat hartzen den kasuetan , haren ba
lorazioa ez dela inola ere gehienez ere erdiets daitekeen 
puntuazioaren %5 baino gutiago izanen. Gobernuak por
tzentaiak kendu egin nahi ditu. 

Eremu mistoa· Egungo dekretuak onartzen du adminis
trazioaren zerbitzu nagusiak, eremu mistoan egonagatik, 
Nafarroa osorako direla , eta , beraz, zerbitzua eman behar 
zaiela euskaldunoi ere. Kontzeptu hori ezabatu egiten da 
berrian. 

Argitalpenak-eta • 135 / 1994 dekretuak zehazten du iku
rretan, bulegoen errotulazioan eta idazpuruetan elebita
rajoko dela. Gobernuak ahaztu egin nahi du hori , or
dea. 

aipatzeak larriagotu du egoe
ra, eta su horri su eman diote 
PSNko buruzagien adierazpe
nek. Juan Jose Lizarbek 
berak esan zuen egunkari 
honetan zuzendaritzan «abe
rria» egiten zutela. 

Hizkuntza ez 
dakitenen kritikak 

Sinatutako idazkian , zuzen
dariek azpimarratu dute 
euren saila «saminki» kritika
tu dutela, eta lan egin dutela 
beti indarrean dagoen lege
riari «hertsiki lotuz». «Gehie
netan hizkuntza hau ez daki
tenek» eginiko kritika oroko
rrak arbuiatuz, hiru 
zuzendariek diote edozein 
hizkuntza gutxituren erabile
raren normalizazioak «izaera 
politiko hutsa duen manio
bretatik edo hizkuntzaren 
sustapenarenak ez diren 

interesetatik at» gelditu 
beharko lukeela eta egoera 
honetan ez dagoela lan egite
rik. 

Berriak oihartzun handia 
izan zuen talde euskaltzaleen 
artean, nahiz eta behin baino 
gehiagotan izan diren arazo
ak hizkuntz politikako 
zuzendaritzako arduradunen 
eta gobernuko buruen arte
an, inoiz ez baita munta 
honetako dimisio masiborik 
izan. Baliteke, gainera , 
gehiago izatea. Zer gertatuko 
den igartzeko oraindik goiz 
bada ere, hausnarketa ozen 
batzuek zioten atzo litekeena 
dela Hezkuntza Departamen
tuaren organigraman gehia
go desegitea saila. Alegia, 
pertsonalitatea kentzea. 
Horrek kinka larrian jarriko 
luke zuzendaritza bera eta, 
noski, bere proiektuen gau
zatzea. 

Hizkuntza Politikako zuzendaritzaren egoitzaren sarrera, joan den apirilean pintura gorria jaurtiz eraso ziotenean. 
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Ez dugu dena ikusi 
• 

Alberto Barandiaran 

JESUS LAGUNA Hezkuntza guztietarako baditugu dela. Eta zuzendaritzari ere 
kontseilariak Fernando Pe- proiektuak eta ideiak» . zio- eskumenak nabarmen 
rez de Vifiaspreri adminis- en. Berak ez ditu ikusiko. murrizten zaizkiola. Ez da 
trazioan euskararen erabi- Zuzendari nagusiaren ahaztu behar bulego 
1era arautzeko zirriborroa eta bi zerbitzuetako zuzen- horren eginkizun nabarme-
erakutsi zionean, aspaldi ez darien dimisioa ez da Nafa- netakoa -garrantzitsue-
dela, hark harriturik begi- rroako Hizkuntza Politikan na- dela administrazioan 
ratu zuen proposamena. gertatzen diren lehenak. bertan euskararen erabile-
«Zer da, ekarpenak egiteko, Hain zuzen, 1994an Nafa- ra bultzatzea eta garatzea. 
hobetzeko, edo soil-soilik rroako Gobernuak nabar- Bestela diru laguntzen 
onartzeko?», galdetu zion. men murriztu zuenean banatzaile hutsa izango 
Kontseilariak Gobernuaren administrazioan euskara- bailitzateke. 
asmoa hori zela esan, eta ren erabilera arautzeko Baina ez da gurutzada 
zuzendariak hantxe hartu foru dekretuaren mamia, itxiko duen pasartea, azke-
zen erabakia. Dimititzekoa. orduko zerbitzuetako bi naurrekoa baizik . Gero 

Egunkari honi aurtengo zuzendariek ere aurkeztu unibertsitateari tokatuko 
otsailean emaniko azken zuten dimisioa, baina zaio. Bitartean, amorrua 
elkarrizketan, Fernando oraingoak badu hordagoa- gero eta handiagoa da, ez 
Perez de Vifiasprek azpima- ren itxura. UPNk berak bakarrik agintariek inolako 
rratu zuen zer garrantzia izendatutako zuzendari atxikimendurik ez diotela-
zuen departamentu guztie- nagusiak esan dio Gober- ko erakusten hizkuntzari, 
tan hizkuntza eskakizunak nuari ezin dela lan egin, baina darien mezpretxua-
zehazteak, eta zirkuitu ele- kritikak zuzengabeak eta rengatik. «Oraindik ez dugu 
bidunen afera bizkortzeak. arrazoigabeak direla eta dena ikusi», zioten atzo 
«Aurrera egiteko esparru politika gehiegi nahastu zuzendaritzan. Ez. 
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Akats berean ez erortzeko, erreali
tatearekin bat ez datozen orokortze 
batzuk aipa daitezke. Esaterako, 
Nafarroako euskalkien sustapen 
lanetan ezer ez dela egin erraten due
nari galdetu beharko litzaioke ea 
ezagutzen dituen eta, horrela bada, 
zer iritzi duen gaiari buruz egin diren 
ikerketa eta argitalpenez, eta Nafa
rroako euskalkien Fonoteka proiek
tuaz. Halaber, euskara batuaren 
aurkako edozein kritikak aipatu 
beharko luke Euskaltzaindiaren 
-erakunde aholkuemaile ofiziala
zein erabaki zehatz ez den egokia, 
zein proposatzen duen alternatiba 
gisa eta proposamen hori oinarritzen 
duten arrazoi filologikoak. 

Edozein hizkuntza gutxiagoturen 

-baita euskararen- erabileraren 
normalizazioak izaera politiko hutsa 
duten maniobretatik edo hizkuntza
ren sustapenarenak ez diren intere
setatik at gelditu beharko luke. 
Horregatik, euskara, Nafarroan, 
balore neurtezineko ondaretzat har
tzen baitugu, oso egoera larrian 
dagoelako, irauteko eta garatzeko 
ezinbertzekoak diren eremu batzue
tan erabil ezin daitekeelako, uste 
dugu bere biziraupena are korapilo
tsuago eginen lukeen ekimenik ez 
dela aurrera eraman behar. Euskara 
bultzatzeari buruz, inkesta eta iker
keta soziolinguistikoek, bai eta 
azken urteotako matrikulatze 
datuek ere erakusten duten Nafarro
ako bizilagunen gero eta aldeagoko 

jarreraren kontrajo lezakeen murriz
keta izanik, gainera. 

Euskaraeren Legea garatzeko 
arau-eremua, funtsean Nafarroako 
Administrazio Publikoetan euskara 
erabiltzeko arautzeari dagokionez 
aurreikusi den aldaketa horrek gure 
lanari edukia kenduko lioke, Nafa
rroako Gobernuak hizkuntza politi
karen alorrean onetsitako helburu 
gehienak baztertuko bailituzke, eta, 
hortaz, neurri handi batean, Zuzen
daritza Nagusi honetan lan onuraga
rria egitea eragotziko bailuke. Honen 
guztiaren ondorioz, hemen aipatuta
ko guztiak ezina egiten digu berez 
zailak diren gaurko baldintzetan lan 
egitea eta Hizkuntza Politikarako 
Zuzendaritza Nagusiko talde ardura-

duna garen aldetik gure dimisioa ira
gartzera garamazki. 

Hori bai, konfiantza osoa dugu 
nafar gizartearengan, oztopoak gain
ditzen jakinen duela eta euskararen 
komunikazio eta arau normalizazio
an hasitako prozesuan bide egiten 
ahalko duela. 

Irunean, 2000ko ekainaren 8an, 

Fernando Perez de Viiiaspre Mar
quez (Hizkuntza Politikarako zuzen
dari nagusia). Juan Ramon Elorz 
Domezain (Euskararen Normaliza
zio eta Sustapen Zerbitzuko zuzen
daria), Jose Manuel Urroz Baraso
ain (Programazio eta Ikerketa Zerbi
tzuko zuzendaria) 
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